بيان منظمة الهيومان رايتس ووتش 
(القاهرة، 27 إبريل/نيسان 2007) ـ

مصر: أوقفوا مضايقة جماعة حقوق العمال
على الحكومة إلغاء قرارها بإغلاق مكاتب دار الخدمات النقابية والعمالية


 قالت هيومن رايتس ووتش اليوم إن على الحكومة المصرية أن تلغي فوراً أمرها القاضي بإغلاق مقر دار الخدمات النقابية والعمالية ومكتبين تابعين لها. وكان رجال الأمن قد قاموا يوم الأربعاء بإغلاق مقر دار الخدمات النقابية والعمالية التي تقدم المساعدة القانونية لعمال المصانع المصريين، وتعرّفهم على حقوقهم، وتصدر تقارير عن قضايا حقوق العمال في البلاد. وكانت الشرطة قد أغلقت مكتبين فرعيين للدار خلال الأسابيع الماضية، وتتهم وزارة التضامن الاجتماعي الدار بإثـارة الاضطرابات العمالية في البلاد. 

وقالت سارة ليا ويتسن، مديرة قسم الشرق الأوسط في هيومن رايتس ووتش: "يمثل قرار الحكومة بإغلاق الدار ضربةً خطيرة للمجتمع المدني المصري ولحقوق العمال معاً". وأضافت: "على الحكومة المصرية معالجة أسباب تفشي الاضطرابات العمالية بدلاً من استهداف جماعات حقوق العمال". ويحاصر رجال أمنٍ بالثياب المدنية مقر الدار منذ 23 إبريل/نيسان 2007، وذلك عندما بدأ ممثلو جماعات مجتمع مدني مصرية أخرى اعتصاماً في مقر الدار للتعبير عن تضامنهم معها. 
ويقول محامي حقوق الإنسان جمال عيد، الذي كان في المقر عندما قامت الشرطة بإغلاقه، إن أكثر من 200 شرطي حاصروا المقر الواقع في ضاحية حلوان الصناعية قرب القاهرة، وذلك يوم 25 إبريل/نيسان، وقالوا إن لديهم أمراً من وزارة التضامن الاجتماعي بإغلاق مقر المنظمة، وقام أحد ممثلي المجلس المحلي في حلوان بقطع التيار الكهربائي عن المقر. ويمثل إغلاق الحكومة مقر دار الخدمات النقابية والعمالية الخطوة الأحدث من حملتها ضد هذه المنظمة؛ ففي 11 إبريل/نيسان، وصل زهاء 100 شرطي إلى مكتب الدار في المحلة الكبرى بمنطقة دلتا النيل حاملين أمراً إدارياً يقضي بإغلاقه، وجاء هذا بعد إصدار اللواء الشربيني حشيش رئيس المجلس المحلي ببلدة نجع حمادي الصناعية الجنوبية أمراً إدارياً في 29 مارس/آذار، يقضي بإغلاق فرع الدار في البلدة، وذلك بزعم أنه يخالف قانون الجمعيات المصري، إلا أن الأمر الإداري لم يحدد طبيعة تلك المخالفة.

وتأتي حملة الحكومة ضد هذه المنظمة وسط انتشار الاضطرابات العمالية في مصر وتواصلها؛ وتقول تقارير صحفية إن مصر شهدت أكثر من 200 احتجاج عمالي خلال العام 2006، وقع أحدثها عهداً في 24 إبريل/نيسان؛ إذ تورد مقالةٌ في صحيفة "المصري اليوم" القاهرية المستقلة إن 1300 عامل نسيج في السويس أضربوا عن العمل مطالبين بأجورهم التي يقولون إن الإدارة لم تدفعها، وقد بدأ عددٌ من هؤلاء العمال إضراباً عن الطعام. وجاء قرار إغلاق مقر الدار أيضاً عقب رسالةٍ وجهها الاتحاد الدولي للنقابات العمالية إلى الرئيس حسني مبارك في 20 إبريل/نيسان مطالباً إياه بإصدار الأمر إلى السلطات المعنية لكي تزيل العقبات التي تضعها في وجه نشاطات الدار. وكانت الدار قد تحدثت عن مخالفاتٍ واسعة النطاق جرت في مختلف أنحاء مصر أثناء الانتخابات النقابية عام 2006، وكان الاتحاد الدولي قد أشار إلى اعتزامه النظر إلى تلك الانتخابات بوصفها مؤشراً على مدى استقلالية اتحاد النقابات العمالية المصرية الذي يشغل كثيرٌ من مسؤوليه مناصب عليا في الحزب الحاكم، ويطالب الاتحاد المصري بالانتساب إلى الاتحاد الدولي للنقابات العمالية. 
وقالت سارة ليا ويتسن: "ليس إغلاق مكاتب دار الخدمات النقابية والعمالية إلا محاولةً ضعيفة وغير قانونية لمعاقبة تلك المجموعة بسبب كشفها عن المخالفات التي شابت الانتخابات النقابية عام 2006"، وتابعت تقول بأن "على الحكومة أن تلغي قرارها الخاطئ فوراً وأن تفي بالتزاماتها القانونية في حماية الحق في حرية التنظيم والتعبير". ومصر دولةٌ طرف في كثيرٍ من الاتفاقيات الدولية التي تحمي حرية التعبير وحق التنظيم، بما في ذلك حق العمال في التنظيم الحر.
Egypt: End Harassment of Labor Rights Group 

Government Should Reverse Decision to Close CTUWS Offices 
(Cairo, April 27, 2007) – The Egyptian government should immediately reverse its order to close the headquarters and two branch offices of the Center for Trade Union and Workers’ Services (CTUWS), Human Rights Watch said today.  

Security officers on Wednesday closed the headquarters of the CTUWS, which offers legal aid to Egyptian factory workers, educates them as to their rights, and reports on labor-rights issues in the country. Police had closed two of the group’s branch offices in recent weeks. The Ministry of Social Solidarity has blamed the CTUWS for inciting labor unrest around the country.  
 
“The government decision to shut down the Center for Trade Union and Workers’ Services is a serious blow to Egyptian civil society and workers’ rights,” said Sarah Leah Whitson, Middle East director at Human Rights Watch. “The Egyptian government should address the causes of widespread labor unrest instead of going after workers’ rights groups.”  
 
Plainclothes security officers had surrounded the CTUWS headquarters since April 23, 2007, when representatives of other Egyptian civil society groups had begun a sit-in there to express solidarity with the organization. According to human rights lawyer Gamal Eid, who was at the headquarters when the police shut down the offices, more than 200 policemen surrounded the CTUWS headquarters in the industrial Cairo suburb of Helwan on April 25, saying they had an order from the Ministry of Social Solidarity to close the organization. A representative of the Helwan local council cut power to the office.  
 
The government’s closure of the CTUWS headquarters is the latest step in its aggressive crackdown on the organization. On April 11, approximately 100 police officers arrived at the CTUWS office in the Nile Delta town of al-Mahalla al-Kubra to deliver an administrative decision ordering its closure. This came after General al-Sharbini Hashish, head of the local council in the southern industrial town of Naga` Hammidi, issued an administrative decision on March 29 ordering the closure of the CTUWS branch there, on the grounds that it violated Egypt’s law on associations, though the order did not specify how.  
 
The government’s campaign against the organization comes amid widespread and continuing labor unrest in Egypt. According to media reports, there were more than 200 labor protests in Egypt during 2006. The largest was a public-sector textile workers’ strike at a factory in al-Mahalla al-Kubra in December 2006. That strike came after the al-Mahalla office of the CTUWS helped inform textile workers of a prime ministerial decree that all public-sector textile workers should get higher year-end bonuses. Factory managers initially denied the decree had been issued. More than 20,000 workers eventually went on strike until the government offered them an increased bonus.  
 
Since then, factory workers across the Nile Delta have gone on strike or have staged other protests. Most recently, on April 24, according to an article in Cairo’s independent newspaper Al-Masri al-Youm, 1,300 textile workers in Suez went on strike to ask for wages they said management had not paid. Some of the workers began hunger strikes.  
 
The move to close the CTUWS headquarters also followed an April 20 letter from the Brussels-based International Trade Union Confederation (ITUC) to President Hosni Mubarak asking him to instruct the relevant authorities to remove restrictions on the CTUWS’ activities. The CTUWS reported widespread irregularities in the 2006 union elections across Egypt. The ITUC had indicated it would look to the elections as it evaluated the independence of the Federation of Egyptian Trade Unions, many of whose officers occupy senior positions in the ruling party. The Federation is applying for membership in the ITUC.  
 
“Closing the CTUWS offices is a petty and illegal attempt to punish the group for exposing irregularities in the 2006 union elections,” Whitson said. “The government should immediately reverse this misguided decision and fulfill its legal obligations to uphold the rights to freedom of association and free speech.”  
 
Egypt is a state party to many international treaties that protect freedom of expression and the right of association, including the right of workers to organize freely. 
 
